
Zápis 
  

z jednání Ekonomické komise Odboru lesního hospodářství České akademie zemědělských 
věd, konaného ve dnech  23. a 24. 10.  2001 v oblasti CHKO Slavkovský les,  

na LZ LČR Kladská u Mariánských lázní 
_________________________________________________________________________________ 

 
přítomni: viz prezenční listina 

Jednání ekonomické komise (EK) se uskutečnilo v Loveckém zámečku Kladská. 
Zahájil ho a řídil předseda komise Doc. Šišák. V úvodu seznámil přítomné s programem a 
organizačním zabezpečením jednání, tématicky zaměřeného na problémy ekonomiky LH ve 
vztahu k ochraně přírody a myslivosti. Představil Ing. Hrušku,  ředitele LZ Kladská.  

Program: 
1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
4. Problémy ekonomiky LH ve vztahu k ochraně přírody a myslivosti 
5. Provozní problematika LZ Kladská 
6. Organizační záležitosti 
7. Exkurze   

Průběh jednání: 

 K bodu 3. vystoupil v úvodu ředitel Ing. Chytrý a podal informace k současné situaci a záměrům LH: 
- organizační změny na MZe, 
- problematika návrhu zákona o myslivosti, 
- novelizační úpravy lesního zákona, vyplývající z kompetencí krajů a pověřených obcí, 
- rozpočet r. 2002 ve vztahu k fin. prostředkům pro LH,  
- struktura podpor LH v rámci EU, návrh ČR – sektorový operační program vstupu ČR do EU 
(investice do lesnictví, úprava vodního režimu, zkvalitnění těžby a zpracování les. produktů, 
zachování a zlepšení ekologické stability lesů, sdružování majitelů lesa, obnova poškozených lesů, 
profesní vzdělávání a poradenství). 
V diskusi k tomuto bodu vystoupil Doc. Pulkrab (přístup k  informacím, administrativa EU, 
zalesňování zemědělské půdy), Ing. Kaňok (specifika LH ČR, dřevostavby v krajině, ochranné lesy, 
odstraňování živel. škod, vlivy programu Natura 2000), Doc. Šišák (mezioborová jednání k uplatnění 
dřevostaveb, specifikum LČR jako jediného správce státních lesů v ČR ve vazbě na úlohu mezd 
v nákladové struktuře LH), Doc. Bluďovský (ekologicky nevyhovující stav a alt. zalesnění některých 
zem. pozemků, kompetence krajů při rozdělování, surovinová politika MPO a úloha podnikatelských 
struktur v LH), Ing. Martínek (možnosti a zkušenosti z jednání s rezorty  ve vztahu ke zhodnocení dř. 
suroviny), Ing. Lév (dřevostavby v Beskydech a podpora ze strany CHKO, zkušenosti a postavení 
firmy FINEWOOD). 

K bodu 1. o činnosti Odboru ČAZV informoval Doc. Šišák: 
- publikační činnost, 
- plenární zasedání v listopadu 2001. 

K bodu 2. – stavu lesnického ekonomického výzkumu vystoupili Doc. Pulkrab (struktura a stav 
výzkumu na LF ČZU Praha), Ing. Matějíček (výzkumné úkoly, monitoring a kompatibilita leg. norem 
EU, ocenění st. lesů pro účely národních účtů), Ing. Kupčák (stav výzkumných záměrů - lesnický a 
dřevařský, řešených na LDF MZLU Brno, metodika hodnocení ekonomiky soukromých lesních 
majetků a podnikatelských subjektů v LH). Doc. Bluďovský informoval o koordinaci VÚLHM 
v rámci Národního programu pro zemědělský výzkum a stavu prací dle jednotlivých okruhů a 
řešitelských skupin.  



V diskuzi k výzkumu vystoupili Ing. Foltánek (vývoj relace výnosů a nákladů v LH), Doc. Pulkrab 
(chybějící dlouhodobý program výzkumu, LH a venkov), Doc. Šišák (vliv kalamit na ekonomiku LH, 
vymezení sektoru LH), Ing. Lév (mimoprodukční funkce lesa a řešení problémů ekonomiky LH),  Ing. 
Kupčák (obsah ekonomiky LH a její konkretizace u subjektů, působících v LH), Ing. Svoboda 
(problematika metodiky podnikové ekonomiky - nákladová analýza, dostupnost dat). 

K bodu 4. – problémy ekonomiky LH ve vztahu k ochraně přírody a myslivosti vystoupil Doc. 
Pulkrab. V úvodu popsal předmět řešení - zjednodušená druhová a prostorová skladba porostů, 
význam genofondu, stavy vysoké zvěře, využívání přírodních procesů. Následně seznámil s dílčími 
výsledky a dosavadními poznatky: vlivy změn druhové skladby, rentabilita dřevin při poškozování 
zvěří, prodlužování doby obmýtí, význam genofondu, hospodářského způsobu atd.  
V diskuzi k tomuto bodu vystoupili Ing. Kaňok (rentabilita jedle, ekonomika druhové skladby), Ing. 
Janásek (společenská zakázka a její tržní kvantifikace, chybí vůbec ekonomické vyhodnocení 
transformace LH), Doc. Pulkrab (režijní náklady v LH). Doc. Šišák vystoupil k pojetí hodnot a 
významu lesa vzhledem k nedílnému spojení produkčních a mimoprodukčních funkcí. Zevrubně 
popsal a kvantifikoval možné důsledky omezování dřevoprodukčních funkcí LH 
v národohospodářském rámci (substituce obnovitelné a současně ekologické suroviny, 
konkurenceschopnost LH, zaměstnanost v LH a  souvisejících odvětvích, struktura stávajícího 
hospodářského výsledku, poslání státních podniků, některé trendy v zahraničí apod.). Dr. Veselý 
charakterizoval situaci lesních podniků a financování LH v ČR a v zahraničí. Ing. Kaňok upozornil 
v uvedených souvislostech na rozdílnosti středoevropského a skandinávského lesnictví. 

V bodu 5. seznámil přítomné Ing. Hruška s historií a současnou provozní problematikou LZ Kladská  
(vývoj druhové skladby porostů, historie myslivosti a vývoj stavů zvěře, vlivy vojenského újezdu), 
popsal současné poslání LZ, spočívající v hledání rovnováhy:  les – zvěř – ochrana přírody (politika 
LČR, referenční funkce, ověřování metod ochrany proti zvěři, použití šetrných technologií, provoz 
vyhrazené honitby) a faktory ekonomiky LZ (vliv skladeb a stability porostů na strukturu těžeb, vliv 
imisí, škod zvěří, vliv chráněné oblasti, turistiky apod.). 

K bodu 6. přednesl Ing. Kupčák návrh jednání příští EK na téma: Ekonomika techniky a technologií 
v LH, se zaměřením na využití harvestorů. Jednání by se mělo uskutečnit ve dnech 23. a 24. 4. 2002 
v oblasti působení LS LČR Telč.  
 
V závěru jednání přijala komise doporučení k aktivní podpoře: 
- budování dřevostaveb v krajině na základě mezirezortních jednání, 
- zalesňování zemědělských půd, 
- komunikace s veřejností (public relation), 
- řešení otázky možných negativních dopadů případného dvojího přístupu k finančním podporám 

v lesním hospodářství podle formy vlastnictví (omezení trhu, konkurence), 
- lesnického ekonomického výzkumu v oblasti sociálně-ekonomického významu lesa pro 

společnost, prognóz efektivnosti LH. 

 
7. Exkurze 

Exkurze se uskutečnila 24.10. 2001 v oblasti Slavkovského lesa, polesí Prameny: 
- lokalita vyvěrajících kyselek – „Smraďoch“, 
- chráněná hadcová lokalita „Tři Křížky“, 
- myslivecká zařízení vyhrazené honitby, 
- přirozená obnova sm – lok. Mýdský rybník, 
- výchovné zásahy v porostech poškozovaných zvěří (srov. použití harvestorové technologie), 
- uvolňování náletů, 
- projevy poškozování sm porostů imisemi, individuální ochrana bk, 
- problematika invazních rostlin v prostoru katastru býv. obce Žitná (Heracleum L.), 
- manipulační sklad a pila Kynžvart. 
 
Zapsal: Ing. Kupčák 
 


